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— Stimate tovarăşe preşedinte, cn 
ce forţe participă judeţul dumneavoas
tră la Festivalul naţional „Cîntarea 
României" ? 

— Dacă am compara şi ne-am referi la 
cifrele de care dispunem, privind numărul 
de formaţii artistice şi numărul de artişti a¬
matori care evoluează în aceste formaţii, am 
constata cu uşurinţă că. faţă de anul trecut, 
potenţialul artistic al judeţului aproape s-a 
dublat şi că s-a înregistrat un salt, nu numai 
cantitativ, dar şi calitativ. 

Midie dintre formaţii şi-au semnat actul 
dc naştere în etapa de masă a Festivalului 
naţional „Cîntarea României" şi participă 
acum la etapa judeţeană. Ne-am gîndit să 
angrenăm în paleta extrem de bogată a Fes
tivalului toate categoriile socio-profesionale 
de oameni ai muncii, din cele mai diverse în
treprinderi şi instituţii ale judeţului, stabi
lind mai întîi, potrivit regulamentului-cadru, 
direcţiile în care urmează să acţionăm. Au 
avut loc, cum era firesc, multe consfătuiri 
cu directori de întreprinderi, cu intelectuali, 
eu agitatori, cu toţi acei care se ocupă de 
problemele vieţii spirituale în întreprinderile 
economice, ca şi în unităţile agricole, fără 
să mai vorbim dc aşczămintele de cultură, 
şi am ţinut totdeauna seama de ceea ce sta
bilesc documentele Congresului al Xl-lea al 
partidului şi ale Congresului educaţiei poli

tice şi al culturii socialiste. Chiar înainte de 
apariţia regulnimentului-cadru (pe wire l-am 
primit în toamnă), am urmărit să marcăm 
un salt calitativ in munca cultural-educativă, 
atît în privinţa potenţialului artistic, cît şi a 
politicii repertoriale ; pe această linie, stră-
duindu-nc a realiza un repertoriu angajat, 
militant, de nutură să intereseze deopotrivă 
pe cei chemaţi să realizeze actul de cu Μ ură 
şi pc consumatorii acestuia. 

— Cum aţi reuşit să rezolvaţi difici
la problemă a penurie! locale de în
drumători artistici ? Pentru că, real
mente, sînteţi dezavantajaţi de absenţi 
unor instituţii profesioniste de artă în 
judeţ : nu aveţi conservator, nu aveţi 
teatru profesionist. Aţi apelat la spri
j inul instituţiilor din judeţele l imitro
fe ? Sau... 

— Nu riflmai în ncest ari ne-am lovit' de 
această maro dificultate (lucrez la Comitetul 
dc cultură de cinci ani) ; an de an, am simţii 
nevoia să apelăm la forţe artistice din afară. 
Dar, din păcate, sprijinul respectiv η ram 
întîrziat. Consiliul Culturii şi Educaţiei So
cialiste a stabilit, pentru judeţele lipsite de 
instituţii profesioniste de spectacol artiştii-, 
ca acestea să fie ajutate de centrele în care 
a?.cmenea instituţii există. Astfel, în materie 
de teatru, urma să fim ajutaţi de artiştii din 
Reşiţa ; aceştia, însă, nu şi-nu făcut ineă 
simţită prezenţa la noi. Am reuşit, lotuşi, să 
prezentăm, pr in forţe proprii, la J'eilnil 
popular, în regia artistică a maestrului 
C. Morozan, piesa Doamna ministru şi, ceva 
mni înainte, piesa Nu sîntem îngeri ; am 
reuşit, de nsemenen, să scoatem la lumina 
rampei, în regia Valentinei IVdogh. de la 
Craiova, alte două-trei piese, in cadrul acti
vităţii curente a acestui teatru popular. 

• 

— Şi, în domeniul muzicii ? 

— Ne bucurăm de sprijinul dat de F i 
larmonica „Oltenia" formaţiei sc misimfonicn 
pe oare am creat-o, în acest an, la Casa 
municipală dc cultură. Am găsit potrivit să 
înfiinţăm această formaţie orchestrală, mul
ţumită unui inimos dascăl, inspector de spe
cialitate în învăţămînt, profesorul Iulian An-
drcescu. Acesta a grupat în jurul lui o sea
mă de profesori de vioară şi de alte instru
mente, profesori de muzică şi instrumentişti 
de là Liceul de artă plastică şi de muzică 
din localitate. 

In alte domenii, colaborarea eu profesio
niştii se realizează foarte greu ; maeştrii de 
dans, de pildă, nu vin la noi să... .'. · 
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— Ce credeţi că s-ar pu lea face 
pentru ca această colaborare să se rea
lizeze ? 

— Înainte de orice colaborarc-sprijin, am 
etntărit forţele artistice de care dispunem 
noi înşine. Fiindcă ştiam că la Centrul de 
îndrumare şi valorificare a creaţiei artistice 
de amatori şi aici, la Comitetul de cultură 
şt educaţie socialistă, avem artişti amatori 
valoroşi, în stare să îndrume regizoral o 
formaţie de estradă, o brigadă artistică, să 
realizeze cu ele dansuri cu temă sau popu
lare... Abia cînd am văzut că nu putem aco
peri cu forţele noastre anumite genuri de 
creaţie, am apelat la cei din afară. Aş du 
un singur exemplu : pentru dans, ca să ve
rificăm dacă sîntem la nivelul exigenţelor 
de azi, l-am invitat pe Tita Sever, care s-a 
deplasat la noi, împreună cu Bogdan Căuş, 
instructor in .cadrul Institutului de etnologie 
şi dialectologie. E i au purtat, o duminică 
întreagă, discuţii cu instructorii de formaţii. 
Prezentasem, cu ncel prilej, pc aceeaşi scenă, 
oîtcva brigăzi artistice dc agitaţie, şi mai 
bune, şi mai slăbuţe ; incitate astfel, discu
ţiile au fost fructuoase, extrem de utile pen
tru instructorii de formaţii, pentru directorii 
de aşezăminte culturale. Tita Sever ne-a răs
puns cu amabilitate ; în mod curent, însă, 
când apelăm la anumiţi artişti profesionişti 
(din alte domenii), lucrurile se desfăşoară 
frumos la nivelul hîrtiilor, dar mai puţin, 
là nivelul faptei. Acum, intenţionăm să inv i 
tăm artiştii de la filiala Uniunii Artiştilor 
Plastici d in Craiova, de care, de asemenea, 
depindem, pentru organizarea expoziţiei j u 
deţene a artiştilor amatori mehedinţoni. Pen
tru coruri, am apelat la sprijinul profesorului 
Raeu de la Craiova, un cunoscut diri jor, şi 
la Annlol Gorcav Soroceanu, de la Bucureşti. 
Acesta ne-a promis că va veni să vadă cum 
evoluează formaţia „Doina", cu care inten
ţionăm să mergem mai departe, in fazn pc 
ţară a Festivalului. 

— Se ştie că Festivalul arc şi meni
rea de a descoperi noi valori, noi for
maţii artistice, noi nuclee de creaţie... 

— Noi, cei de la cultură, sîntem conşti
enţi că o confruntare scenică de anvergură, 
cum este Festivalul actual, va solicita din 
partea formaţiilor programe artistice foarte 
bine întocmite şi puse la punct. Am socotit 
că numai originalitatea nr f i de natură să 
aducă satisfacţii reale. Mă refer la etapele 
finale ale Festivalului şi la gala laureaţilor. 
Punem, de aceea, accent pc ineditul cu care 
ne vom prezenta la întîlnirile cu confraţii 
noştri. Motiv pentru care mi s-a părut că 
aste bine să aducem în Festival acele formaţii 
cuiltural-artistice, acei artişi populari care, 
prin expresie şi cidoare locală, să ne repre
zinte iri mod deosebit judeţul. încă în etapa 
de masă am insistat (şi, personal, am urmă
rit multe acţiuni în judeţ) ca mehedinţenii 
să pună în valoare zestrea lor cultural-artis-

tică locală, mai puţin ştiută, tradiţiile, dati
nile, obiceiurile, pe care şi le-au conservat 
şi care vin, parcă, din negura vremurilor. 
Mă gîndesc la formaţiile de fife, pe care le 
avem în Mehedinţi (şi cred că sîntem sin
gurii care le avem) ; acestea sint nişte gru
puri de femei, care execută diverse piese 
muzicale, suflînd în tulpini de plante — un 
soi dc nai colectiv. Fiecare interpretă la ase
menea instrument şi 1-a confecţionat cu pro
priile mîini. Nimeni nu ştie oînd s-a născut 
formaţia de fife, ale căror instrumente întru
nite alcătuiesc, parcă, o orgă, care modu
lează, pe felurite tonalităţi, melodii populare. 
Ar f i , zic, o noutate în Festival. Avem, apoi, 
interpreţi populari care cîntă din două paie... 
şi oîntă foarte frumos. Ε de-a dreptul u imi 
toare măiestria Hor, moştenită din tată în fiu. 
Alţii oîntă din frunză, din solz de peşte, din 
ocnrină, d in fluier sau caval, din cim|»oi. 
încercăm să propulsăm în Festival acele ge
nuri , acele formaţii artistice, acei solişti win; 
aduc cu ei valori într-adevăr autentice. 
Poate că nu vom izbuti, în faza finală a 
Festivalului, să ne evidenţiem cu, să zicem, 
o formaţie de căluşari ; dar avem şansa de 
a cuceri un trofeu cu una dintre formaţiile 
eu timbru specific. 

— Vreţi să spuneţi că în judeţ călu
şarii nu înseamnă un unicat... 

— Exact. Căluşarii nu aduc ceva nou. 
chiar dacă mişcările sînt, la noi, altfel ordo
nate decît în alte regiuni. Sînt, însă, tentat 
să cred că şi in anul acesta, ca şi în 1974 
(la un alt festival), o să ne putem face re
marcaţi cu o formaţie de dansuri bărbăteşti 
— tot un fel dc căluş, dar unul autentic, ne
altora t, un dans jucat de un grup dc şapte 
sau nouă bărbaţi de In Snlçia. Aş zice (să 
nu se supere maeştrii coregrafi) că în acest 
dans nu s-a intervenit cu nici o inspiraţie 
suplimentară. Este acolo un bărbat care se 
apropie de 50 de ani, dar care joacă îndrăcii 
şi duce după el, într-un ritm neînchipuit de 
alert (şi într-o coregrafie specifică), pe ceilalţi 
jucători din formaţie ; ai impresia că toţi sint 
Convilişi de darul tămăduitor al acestui dans 
uluitor. Nu mă gîndesc la substratul mistic 
al dansului, ci In cnrncterul lui parcă purtă
tor de taine, în raport cu caracterul oarecum 
declarat festiv, dobîndit, în ultima vreme, de 
căluşul obişnuit, faţă de care spectatorul tră
ieşte doar valorile virtuozităţii, mai puţin, 
însă, emoţia căluşului autentic, de care vor
besc eu — cel de la Salcia. Dintr-o altă 
zonă folclorică, a Mehedinţiului, respectiv, 
Obîrşia-Cloşani, vom prezenta în Festival o 
suită de dansuri populare, pe generaţii, în 
care evoluează ţărani în costumele lor tradi
ţionale, aducînd o tematică inedită (suită de 
ru stern uri , bordeioşe şi gh impuri), moştenită 
din străvccbime. Aceste dansuri sînt, în mod 
sigur, necunoscute de maeştrii coregrafi. Chiar 
atunci cînd evoluează în scenă dansatorii de 
peste 60 de ani, se detaşează din dans vigoa
rea mişcărilor coregrafice. 
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— In ce commie sint formaţii de 
teatru autentic ţărăneşti ? 

— La Vînători-Roşiori, la Ilovăţ, la Raita, 
la Ponoarele şi in multe altele. La Na do vana, 
sat al comunei Izverna, înspre zona de norii, 
trăieşte un ţăran — Mimiş se numeşte — care, 
dacă ar f i urinat arta dramatică şi ar fi evo
luat în lumea teatrului, n-ar f i fost cu nimic 
mai prejos de personalităţi consacrnte. Nu 
este singurul. Am întîlnit şi în zonn Vînjulcţ 
un băiat care lucrează la C.A.P. şi care α 
jucat în picsu Navetiştii. A fost descoperit 
abia anul trecut, dar părea foarte bine aco
modat cu scena, prin zelul cu care evolua, 
prin modul firesc în care trăia şi dădea ex
presie faptelor dc viaţă ce cădeau în sarcina 
rolului său. 

Să vă mai spun şi despre femeile din zona 
de nord a judeţului. Acestea aduc cu ele, 
din străbuni, cîntecul popular specific vetrei 
lor folclorice. Sînt, într-adevăr, mnri talente. 
M-o uimit, ca să dau un exemplu, o bătrtnă 
de 85 de ani, care, la Festivalul din ίί)74, α 
ocupat locul I pe ţară. Nu o ştiusem pînă 
atunci. Cu toate că nu a învăţul carte, recită 
(din memorie) toată „Povestea vorbei" a lu i 
Anton Pann, pe care a învăţat-o umblînd cu 
oile, împreună cu ciobanii de aceeaşi gene
raţie. La concurs, recitase „Duşmancele", cu 
o bogăţie de mijloace artistice atît de cuce
ritoare, încît sala, împinsă parcă de un resort 
lăuntric, s-n ridicat în picioare, în plină reci
tare, să aplaude. Ε un lucru pe care nu-l 
întîlnim prea des. Am mai putut descoperi şi 
tinere fete — pntru dintre ele aparţin ace
leiaşi zone la care mă refer — care prezintă 
original eîntece vechi, balade, texte din moşi-
slrămoşi, adunate dc pe dealurile pc unde 
umblă cu vitele, pe munţii Cernci. 

— Sînt informat că oveţi în judeţ şi 
cîteva cenacluri literare. Cuin sînt a¬
cestea antrenate să participe la Festi
valul „Cintarea Romanici" ? 

— Cenaclurile literare au o structură etero
genă : alături de unii inimoşi intelectuali par
ticipă, în oraşe, şi elevii mai muri ai liceelor, 
dar şi mulţi muncitori. In Asociaţia scriitori
lor amatori, cum am numit-o acum, al cărei 
preşedinte de onoare este D. R. Popescu, sînt 
reuniţi reprezentanţi ni aproape tuturor cate
goriilor sociale. 

— Asociaţia scriitorilor amatori ? 

— Am constituit, în toamnă, o asocioţie a 
scriitorilor amatori, în care am grupat cercu
rile literare de pc lingă diverse instituţii 
şi întreprinderi din oraş, dc pe lîngă diverse 
cluburi. Cei mai mulţi dintre membrii cena
clurilor s-au consacrat poeziei. Avem, însă, şi 
prozatori ; sperăm ca, într-un an, doi să-i 
vedem, pe unii dintre ei, membri ni Uniunii 
Scriitorilor... Cîţiva au tipărit cîte o carte, 

două. Victor Husu a publicat foarte multă 
poezie, in diverse reviste din ţară. Acum ne 
promite o piesă de teatru închinată anu
lui 1877; nu demult, el a lansat, prin Editura 
„Scrisul românesc" din Craiova, antologia 
„Imnurile neatîrnării", carte salutată cu bune 
cuvinte de cîteva reviste. Avem şi autori 
carc-şi încearcă puterile şi în teatru, cu mici 
scenete. Producţiile lor le valorificăm în mon
taje literare, prin brigăzile artistice de agi
taţie. Fără îndoială, cenaclurile literare din 
mediul rural sînt mai timide, cum, uneori, 
mai timizi şi mai stîngnci sînt şi unii pro
fesori de limba română, care le conduc. 
Avem, în sfîrşil, in judeţ, şi scriitori-ţăroni. 
In zona Strehaia, acum un an, am realizat 
chiar o consfătuire la care au participat vreo 
nouă asemenea scriitori-ţărani. Poezia lor este 
pătrunsă de sentimente pntriotice, axată pe 
actualitatea satului contemporan, adesea, foar
te bine gândită, foarte bine ritmată. Sînt oa
meni talentaţi, unii dintre ci chiar foarte 
talentaţi. Multe dintre poeziile lor au fost 
încorporate fin texte prezentnto în montaje 
literare, la şezători literare, eu participarea 
directă α autorilor. 

— Nu Vă gîndiţi, în perspectivă, la 
un teatru profesionist ? 

— Municipiul Drobeta-Turnu Scverin, cel 
mai vechi municipiu al ţării, păstrează în 
conştiinţa locuitorilor existenţa unui teatru. 
Oamenii din oraş — uni i dintre ei — cred, 
poate, că orliştii noştri, dc la Teatrul popu
lar, sînt artişti profesionişti. Ne apropiem dc 
15 ani de cînd s-a creat Teatrul popular din 
Drobeta-Turnu Scverin. Dar activitate tea
trală în Mehedinţi η existat încă în secolul 
Ireout. Atestări documentare legate de viaţa 
artistică α oraşului sc referă In existenţa unui 
teatru în 1876 ; artistul Costaohc Serghie con
ducea atunci o formaţie de teatru, jucînd, pe 
diverse scene improviznte, fie în grădina pu
blică, fie în parcul oraşului, diferite piese. 
Mai tîrziu, pr in strădania unor inimoşi oa
meni ai t impului, s-a realizat frumoasa clă
dire de acum a Teatrului popular din Drobe
ta-Turnu Soverin. După cum sc poate vedea 
în sala de recepţie şi în sălile teatrului, pe 
cornişe, există emblema T.N., adică, Teatrul 
Naţional. încă de pc atunci, mehedinţenii spe
rau să aibă u n Teatru Naţional. Sigur, pozi
ţia oraşului nu a îngăduit, în mare măsură, 
dezvoltarea vieţii culturale. Acum, însă, sîn
tem într-un stadiu destul de înaintat, ca eă 
putem nădăjdui ca, nu peste mult timp, să 
avem un teatru profesionist la Drobeta-Turnu 
Severin. Cei peste 80.000 de locuitori a i ora
şului şi cei 340.000 de locuitori ai judeţului 
sînt un argument mai mult pentru întemeie
rea unei instituţii profesioniste dc spectacol ; 
cu atît mai mult cu cît locuitorii municipiu
lu i sînt dornici dc spectacole de teatru şi alcă
tuiesc un public care ştie să judece cu exi
genţă ceea ce urmăreşte pc scenă. Aceasta, 
în legătură cu teatrul. 
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Fiindcă mu vorbit de Asociaţi!) scriitorilor 
amatori din Mehedinţi, trebuie să amintesc 
că, tot prin decembrie, în faza de început 
„Cîntării Romanici", nm creat nici, la Dro
beta-Turnu Scverin, şi Asociaţia etnografilor 
şi folcloriştilor mebedinţeni, avînd cn preşe
dinte de onoare pe octogenarul folclorist 
(rcorge Dumitrescu-Bistriţo, mentorul spiritual 
al revistei „Izvoraşul", acela care, timp de două 
decenii, a susţinut, cu trudă şi cheltuială 
proprie, apariţia unei reviste dc folclor şi de 
muzică, în anii de restrişte oi războiului. Tot 
în decembrie, am creat Asociaţia artiştilor 
plastici amatori. Sîntem pe cale să realizăm 
o nsociaţie a profesorilor, tot în dorinţa de 
n-i ajuta să se afirme. Mă refer la cei 18 pro
fesori de urle plastice. Unii dintre ei au deja 
expoziţii personale, nu participat la expozi
ţiile naţionale, la cîte o „republicană" sau 
două, şi ne străduim să-i păstrăm angajaţi 
in asemenea preocupări, pentru că, îmi dau 
seama, uni i dintre ei au foarte mult talent, 

au dovedit-o prin multe lucrări (printre al
tele, şi proiectele pentru ornamentarea faţadei 
noului stadion). 

— Constat că. în judeţul dumnea
voastră, Festivalul naţional „Cintarea 
României" are o amprentă specifică, 
tocmai pentru că — procedînd conform 
îndrumării dc partid — aţi mers la 
izvoare, la „materia primă" pc care 
o aveţi. 

— Aceasta a fost, de la început, şi vizi 
unea noastră : ideea optimistă că vom reuşi 
să prezentăm in Festival valorile autentice 
ale Mehedinţiului. Este un drum pc care au 
mers pînă acum, cu bune rezultate, munci
tori i , ţăranii şi intelectualii din judeţul nos
tru ; şi sîntem siguri că vor recolta, pe ace¬
laşi druim, noi bune rezultate, şi în etapa f i 
nală u Festivalului naţional „Cîntarea Româ
niei". 

Primăvara culturala 
braşoveanâ 

Am regăsit Braşovul într-o însorită duminică de sfirşit de februarie ; indrep-
tîndu-mă către Casa municipală de cultură, unde se desfăşura faza municipală a echi
pelor de teatru din cadrul Festivalului „Cîntarea României", nu credeam că o să găsesc 
acolo prea multă lume ; într-o asemenea zi primăvăratică, oamenii obişnuiesc s-o porneas
că spre înălţimi şi plaiuri, spre natură. Aşa am crezut. Dar nu era aşa. Mult mai 
mulţi braşoveni fuseseră atraşi de o altă primăvară — nu mai puţin inclntăloare — 
de „primăvara culturală." Sute de artişti (amatori şi profesionişti), sute şi sute de 
spectatori, s-au perindat în acea duminică prin west lăcaş cultural braşovean. La fel, 
în toate zilele ce-au urmat, pe scenă se aflau fie echipe de teatru dramatic, fie 
briguii artistice de agitaţie. Aveam să constat, apoi, că zilnic au loc în întreprinderi 
şi fabrici, în instituţii artistice, in cluburi, şcoli, cămine culturale, case de cultură, 
manifestări similare, artistic-culturalc. Toate au prezentat pe scenă lucrări cu un 
mesaj profund educativ, cetăţenesc. întrecerea-concurs din cadrul Festivalului a font 
d". natură să stimuleze noi iniţiative, să ţjromovezc vocaţii artistice, sporind, cu 
noile formaţii alcătuite, şi formele dc expresie artistică. 

De peste un sfert 
de veac 

L-am cunoscut, în acele zile, la Braşov, pe 
Dumitru Stăneseu. De profesie, tehnolog. A 
lucrat mulţi ani la Uzinele de autocamioane. 
Acum este pensionar, dar continuă să vină, 
cu statornicie, la uzină ; este de multă vreme, 
de peste un sfert de veac, secretarul (şi ani
matorul) cenaclului literar „Mihai Eminoscu" 
al uzinei, cenaclu fruntaş pe ţară (după cum 
apreciază organele sindicale centrale). Aceasta 

explică de ce, în cadrul schimbului de expe
rienţă organizat, la Braşov, între cenaclurile 
literare din întreprinderi, membrii cenaclului 
braşovean au putut să se înfăţişeze cu valo
roase contribuţii, incluse într-un volum anto
logic. Şi e, de asemenea, o notă edificatoare 
faptul că, în afara şedinţelor de lucru, cenaclul 
face să apară, din anul 1969, şi o revistă pro
prie, lunară — multiplicată la xerograf — 
denumită „Însemnări literare". 

In cadrul Festivalului „Cîntarea României", 
cenaclul „Mihai Eminescu" a distins, de ase
menea, în urma unui concurs, o seamă de 
talente muncitoreşti, precum : pentru poezie 
— loan Suciu (tehnician) şi Virgil Nicolae 
(turnător) ; pentru proză scurtă — loan Voai-
deş (tehnician) ; pentru texte destinate br i -
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